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J.nr. SN 2001-401-1492

Den 12. september 2005

Miljøministerens besvarelse af spørgsmål nr. 203 stillet af Folketingets Miljø- og Planlægningsud-
valg 

Spørgsmål 203
Ministeren bedes oplyse, hvad der skal ændres i de nuværende regulering m.v. for at sikre, at viben og 

andre fugle vender tilbage til Tøndermarsken

Svar
Danmarks Miljøundersøgelser (DMU) har gennem en årrække fulgt fuglelivets udvikling i Tøndermarsken. 

Jeg har derfor bedt DMU om at komme med en status over udviklingen på grundlag heraf, jf. vedlagte no-

tat af 24. august 2005. DMU har resumeret følgende konklusioner:

- at trækfuglebestanden i Tøndermarsken generelt er stabil eller stigende

- at antallet af ynglefugle i Margrethekog generelt  har været stabilt eller stigende siden 1983

- at  antallet af ynglefugle i  ydre koge generelt har ligget på et højere niveau  siden 2002 i forhold til 

perioden 1999-2001
- at der gradvist siden 2002 er indgået MVJ-aftaler på ca. halvdelen af arealet i de ydre koge, hvilket 

har øget vandstanden på aftale-arealerne, 

- at der er stor sikkerhed for, at ynglende vadefugle som vibe og stor kobbersneppe foretrækker disse 

arealer forudsat at arealerne ikke tidligere har været dyrket eller drænet

- at en fortsættelse af MVJ-ordningen eller sikring af reduceret afvanding på anden vis vil kunne sikre 
en større bestand af ynglefugle

- at det imidlertid kan tage mange år før større antal ynglefugle indfinder sig, muligvis på grund af øget 

prædation fra ræve og vadefuglenes trofasthed mod bestemte ynglelokaliteter, der vanskeliggør reko-

lonisering, også i områder med reduceret afvanding.

Forsøgsordningen med MVJ-aftaler løber for de fleste arealer yderligere 2 år. DMU har forsøgsvis igang-

sat undersøgelser af betydningen af fuglenes stedtrofasthed. 

De foranstaltninger, der er sat i værk i Tøndermarsken af hensyn til ynglefuglene, virker og har positiv 
indflydelse på området som levested for bl.a. vadefugle. Desværre er der tilsyneladende naturmæssige 

faktorer, der forhindrer fuglene i at vende tilbage, om end der er tale om foreløbige konklusioner. Der er 

derfor behov for i den fremtidige forvaltning fortsat dels at følge og evaluere udviklingen i området, dels at 

fastholde den gunstige udvikling af Tøndermarsken som levested.

Jeg vil derfor afvente konklusionerne fra forsøgsordningen, før der evt. iværksættes nye initiativer.
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